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Slovo úvodem

rukou máte nový 
zpravodaj, který se vám 
pokouší přinést horké 
novinky v tomto horkém 
počasí. Máme pro vás 
řadu drobných aktualit 
a informací, které jste už 
možná zaznamenali ve 
videozpravodaji, ale věříme, 
že i tak bude dost zpráv, 
které pro vás budou nové, 
a hlavně vás snad některé 
z nich i potěší.
Většina z vás jistě ví, 
že jsme se už podruhé 
účastnili soutěže Vesnice 
roku a že jsme získali 
nějaká ocenění. Málokdo 
ale ví, jak tato soutěž 
probíhá, co se vlastně 
hodnotí a co obec získá 
jako odměnu v případě 
úspěchu. Pokusili jsme se 
tedy přiblížit vše kolem 
této soutěže a třeba vás 
tím namotivovat pro 
přípravu prezentace obce 
v dalším roce.
Věnujte také pozornost 
kulturnímu kalendáři. 
V obci je řada akcí, které 
si zaslouží vaši pozornost. 
Ne všechny se vždy podaří 
naplánovat dopředu tak 
přesně, aby byly tři měsíce 

předem zde v kalendáři. Na 
webu obce, na facebooku 
i v Mobilním rozhlase 
ale zveme na všechny 
akce jak obecní, tak akce 
spolků. Myslím, že se 
daří zajišťovat opravdu 
zajímavý a bohatý 
program. Přes tradiční akce 
až po přednášky a besedy 
v rodinném centru, kde 
můžete opravdu získat 
informace a rozhled 
v mnoha oborech.
Protože se blíží největší 
kulturní akce v obci, 
Anenské hody, dali jsme 
v rozhovoru prostor 
hlavnímu páru stárků. 
Většina z nás o hodech ví 
v podstatě vše, ale je tu 
spousta přistěhovaných 
občanů, kterým chceme 
rozhovorem se stárky 
průběh hodů a vše kolem 
nich přiblížit.
Hlavně dětem na závěr 
přeji krásné prázdniny plné 
radosti a vám všem, abyste 
si dokázali přes prázdniny 
najít alespoň nějaký čas na 
relaxaci a odpočinek.
Přeji inspirativní čtení. 

Milí čtenáři

Mgr. Jan Grolich
starosta obce

Věnujte 
pozornost 

kulturnímu 
kalendáři. 

V obci je řada 
akcí, co si 

zaslouží vaši 
pozornost.

V
Informujeme

Informujeme

Občanské projekty
T  Jan Grolich

I v letošním roce obec připravila výzvu na 
občanské projekty a vyčlenila na ně částku 
75.000,– Kč. Přihlásilo se celkem 11 projektů. 
Jeden z nich byl spíše podnětem na pořízení 
sáčků na psí exkrementy, případně i doplnění 
odpadkových košů. Tohoto podnětu jsme 
se chytili, ale náklady na něj nepočítáme do 

Když neteče voda 
T  Tomáš Šenkyřík

V sobotu 1. června ráno jsem vstal a šel jsem 
jako každý den připravovat rodině snídani. 
Jaké bylo moje překvapení, když po otočení 
kohoutkem netekla voda. Hned jsem začal 
pátrat po příčině a hledal, kde je zakopaný pes. 
Nebo ještě lépe potrubí, a jestli v něm náhodou 
neteče voda.

občanských projektů. Další projekt na vznik 
publikace s příběhy vázanými k zajímavým 
místům v obci bude spíše dlouhodobý a nejsou 
ještě přesně známé náklady, proto jsme se 
s autorkou obecně na spolupráci domluvili, ale 
konkrétní náklady jsme ještě neřešili.
Zbylo tedy 9 jasných projektů, které jsme 
všechny podpořili v plné míře. Tyto projekty 
jsou v součtu za necelých 60.000,– Kč. Projekty 
uvádíme v přehledové tabulce. U vánoční 
výstavy se fakticky jedná o nulové náklady, 
protože jde pouze o odpuštění nájemních 
poplatků za KD a u projektu hasičů asi půjde 
o větší náklady, protože chceme pořídit dražší, 
pevnější stoly a lavice. 

Žadatel Projekt Celkové náklady Požadavek schváleno

Pavel Sedlák Deskové hry 9 500 Kč 9 500 Kč 9 500 Kč
Rodinné centrum Dílničky 3 000 Kč 3 000 Kč 3 000 Kč
Paulíková Libuše Vánoční výstava 2 200 Kč 0 Kč 0 Kč
SDH Velatice Pivní sety - nádvoří 20 000 Kč 20 000 Kč 20 000 Kč
Anna Severová Přednášky v RC 7 000 Kč 7 000 Kč 7 000 Kč
Anna Severová Oslava 110 let kapličky 10 000 Kč 5 000 Kč 5 000 Kč
Včelaři Kompresor 26 300 Kč 8 000 Kč 8 000 Kč
Klub důchodců Bollo ball 2 400 Kč 2 400 Kč 2 400 Kč
Marcela Ulrichová Velikonoční výstava 3 000 Kč 3 000 Kč 3 000 Kč
Celkem 83 400 Kč 57 900 Kč 57 900 Kč

Běhal jsem po domě a zkoušel kohoutky od 
shora dolů. Poslední šancí byla garáž, a voda 
jen ve zbytcích kapala ze syčícího kohoutu. 
Volal jsem tedy na sousedy, jestli jsou na tom 
s vodou také jako my. A situace byla obdobná. 
Neteče a nepoteče, volali na mne zpět. Zjišťoval 
jsem tedy dál a šel rovnou ke zdroji. Poslal 
jsem zprávu panu starostovi, že jsme s ranní 
hygienou v nesnázi a jestli neví, co se mohlo 
stát, příp. abychom situaci co nejdříve vyřešili. 
Protože bydlíme na kopci, aby nám případná 
velká voda neodnesla dům, poznáváme mezi 
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Žádosti o dotace

Už víme výsledky u žádostí o dotace podaných 
na Jihomoravský kraj. Nezískali jsme pouze 
jednu na kulturní víkend, s ostatními jsme 
uspěli:.

Stále čekáme na tu hlavní a rozhodující dotaci 
z Ministerstva pro místní rozvoj na opravu KD.
Převis žádostí byl obrovský, proto si moc šancí 
nedáváme. Pokud bychom s touto dotací byli 
úspěšní, získali bychom i další spolufinancování 
ze strany Jihomoravského kraje. Díky už 
schválené dotaci z Jihomoravského kraje ale 
aspoň část oprav letos provedeme a pořídíme 
nové stoly a židle. 

Za námi

Za námi Za námi

Hasičské auto

Zastupitelstvo před časem schválilo 
pořízení repasovaného hasičského auta 
s cisternou MAN. Je to auto z Holandska, 
které české firma předělává, aby vyhovovalo 
českým normám a bylo v dobrém 
technickém stavu. Auto už je téměř 
dokončeno a do prázdnin by si ho hasiči měli 
přivézt. Celkové náklady na pořízení tohoto 
auta jsou 2.145.000,– Kč. 

Dokončení sokolovny

Během jara se podařilo dokončit nejen 
kamenný sokl a nápisy na sokolovně, ale 
opravil se také přístřešek u hřiště. Budova 
sokolovny je tak kompletně opravena, jak 
jsme si na začátku představovali. Dalším 
krokem bude naplánování opravy interiéru 
sokolovny a zajištění financí. Už v letošním 

prvními i druhou stranu této vizionářské 
myšlenky: Voda do kopce nepoteče, zvlášť když 
je jí ve vodojemu málo.
Od Honzy Grolicha ml. jsem se dozvěděl, že 
o problému ví, a že se správcem vodovodního 
řádu p. Grolichem st. na odstranění poruchy 
pracují. Jen máme být trpěliví.
Problém byl pro tentokrát banální. Signální 
zařízení sice v pátek navečer ohlásilo nízkou 
hladinu vody, ale nesepnulo se čerpadlo, které 
tlačí naši vodu do vodojemu nad vesnicí. Zdálo, 
že vše s vodou plyne dál, ale ráno se zjistilo, 
že tomu tak není. V rozvodné elektrické skříni 
byl špatný kontakt u spínače čerpadla, ten se 
upravil a vše zase funguje.
Protože náš vodojem má objem asi 90 m3 vody, 
stačí tato zásoba na pokrytí přibližně 1 dne 
běžné spotřeby domácností v naší obci. Právě 
tak dlouho trvalo, než hladina ve vodojemu 
klesla natolik, že nám na kopcích poklesl tlak 
v trubkách a voda přestala téct úplně.
I díky našemu mobilnímu rozhlasu jsme 
se poměrně záhy mohli všichni dozvědět, 
že nějaký problém nastal, že je v řešení 
a následovala prosba o trpělivost a šetrné 
nakládání, než se stav vody opět vrátí do 
normálu.
Ještě před polednem bylo vše vyřešeno, trochu 
vody odpustit z kohoutů a místo ranní kávy 
postavíme rovnou na polévku.
Děkujeme všem, kteří situaci pochopili 
a zachovali se podle toho, protože i taková 
situace se na našem vlastním vodovodním 
řádu může přihodit. Je to taková malá daň za 
nezávislý zdroj a DOBROU vodu.
I nadále pracujeme jako zastupitelé na tom, 
aby takových výpadků bylo v budoucnu co 
nejméně, aby se jim dalo příp. předejít, a aby 
bylo vody v domácnostech vždy dostatek. 

Projekt Náklady Dotace

Vybavení 
a oprava KD

564.600,– 250.000,–

Tiskárna A3 do 
knihovny

52.000,– 26.000,–

Péče o vysázené 
stromy

39.000,– 27.300,–

Kulturní víkend 
k otevření KD

92.000,– 0,–

Zdravé aktivity 58.700,– 45.200,–

Výstroj SDH 
Velatice

132.436,– 92.000,–

Celkem 3.380.879,– 2.498.465,–

roce se TJ Sokol snažil na část prací získat 
dotaci z Jihomoravského kraje, ale skončil 
bohužel těsně pod čarou. 

Radary na měření rychlosti

Radary jsou umístěné na svých místech 
a měří. Pokutu díky tomuto radaru 
nedostanete, ale věříme, že spoustu řidičů 
zpomalí. Byla už provedena i menší oprava 
v nastavení radaru ve směru od Maxlůvky, 
který zabíral auta dost pozdě. Pokud by 
oprava nestačila, museli bychom posunout 
dopravní značky před radarem. 

Úprava zelených ostrůvků na návsi

V místech kolem sochy sv. Aloise i v dalších 
částech zelených ostrůvků byla provedena 
úprava zeleně. Byla sjednocena s úpravou 
kolem kaple, aby byla méně náročná na 
údržbu. Pod strom u sochy chceme ještě 
umístit lavičku. 

Nové pískoviště

Na dětské hřiště u obecního úřadu bylo 
pořízeno nové velké pískoviště. Na toto 
pískoviště byla pořízena také plachta, 
kterou na pískoviště připevníme hned, jak 
zajistíme doplnění potřebného množství 
písku.
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Před námi

Květináče na návsi

Už máme objednané tři velké betonové 
květináče, které umístíme před kapličku. 
Tyto pořizujeme z důvodu, abychom 
zabránili parkování před vchodem do kaple. 
Řešení pomocí velkých květináčů také 
hezky doplní zeleň na návsi a prostor před 
kapličkou oživí.

Před námi

Před námi

Pokud vše 
dopadne dobře, 
tak bychom od 

příštího roku měli 
mít další zdroj 

pitné vody.

Odpadkové koše

Už nám byly doručené tři nové odpadkové 
koše, které se chystáme umístit po obci. 
Pokud máte tip na místo, kde by koš 
rozhodně neměl chybět, dejte nám nebo 
zaměstnancům obce vědět. K odpadkovým 
košům byly také provizorně připevněny 
sáčky na psí exkrementy, na které pořídíme 
pořádné zásobníky.

Prvky do Klidové zóny

Díky aplikaci Mobilní rozhlas jsme provedli 
anketu o tom, jak byste si představovali 
podobu Klidové zóny. Šlo zejména 
o doplnění prvků namísto stávajících 
chátrajících soch. Ankety se zúčastnilo 
přes 70 hlasujících a jasně rozhodli, že by 
chtěli jednoduché dřevěné prvky pro děti. 
Například kuchyňku pro holky a bunkr pro 
kluky. Na druhém místě skončily fitness 
prvky a až na třetím klasické prvky jako na 
dětském hřišti.
Díky tomu, že dřevěné prvky jsou 
jednoduché, chtěli bychom je vyrobit 
společně na veřejné brigádě, kterou 
plánujeme na prázdniny.

Prezentace Vesnice roku

Na konci srpna nás navštíví celostátní 
komise soutěže Vesnice roku, která už bude 
hodnotit pouze náš přístup k zeleni v obci 
a k životnímu prostředí. Budeme proto 
rádi, když nám s prezentací opět pomůžete 

a vaše předzahrádky a okolí domu budou na 
komisi co nejlépe připraveny.

Opěrná stěna pod OÚ

Dlouhodobě řešíme opravu opěrné zdi pod 
obecním úřadem. Po mnoha konzultacích 
a obhlídkách podobných stěn se přikláníme 
k opravě pomocí gabionové stěny. 
Zajišťujeme kalkulaci na stavební akci 
a pokud bude finančně dostupná, mohla by 
se realizovat už v tomto roce.

Oprava mostku v Zaosadí

Zaměřili jsme se také na dokončení plánu 
na opravu mostku při výjezdu ze Zaosadí 
ke hřišti. Podle názoru soudního znalce 
není most v úplně havarijním stavu, ale 
samozřejmě opravu vyžaduje. Podle svých 
zkušeností navrhl opravu, která nebude 
až tak finančně a technicky náročná, 
ale mostu na dlouhou dobu pomůže.

Nový zdroj vody

Už máme stavební povolení na nový vrt 
naproti pomníku třech chlapců. Nyní 
připravujeme zadávací dokumentaci pro 
výběrové řízení na realizační firmu. Na 
podzim bychom tedy měli vrt vyvrtat 
a provést čerpací zkoušky. Pokud vše 
dopadne dobře, tak na jaře by se měl 
vrt vystrojit a propojit se stávajícím 
vodovodem. Od příštího roku bychom tedy 
měli mít další zdroj pitné vody.
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Mýtus:

U pekárny je přistaven 
kontejner na bioodpad

Pravda:

Do sběrného dvora 
jsme umístili nový, větší 
kontejner na bioodpad. 
Starý jsme odložili 
v prostoru u pekárny. 
Než jsme se nadáli, byl 
tento kontejner plný 
bioodpadu. Úmyslně jej 
nevyvážíme, protože by 
byl opět plný. Bioodpad je 
možné odkládat pouze do 
hnědých kontejnerů a do 
kontejneru v EKO dvoře. 
U pekárny je zpřístupněn 
pouze kontejner na papír.

Bořič mýtůKalendář akcí:

Če
rv

en
Če

rv
en

ec
Sr

pe
n

Zá
ří

Budou i další akce, u kterých ještě není jasný termín 
a o kterých vás budeme včas informovat.

29. června
Turnaj mölkkách

6. července
Turnaj v kyykkä
27. července
Hlídání máje
28. července
Anenské hody

3. srpna
Letní kino – pohádka Čertí brko
6. srpna
Letní kino – komedie Ženy v běhu
10. srpna
Kácení máje
30. srpna
Turnaj v boccie
31. srpna
hasičská soutěž TFA

14. září
Sportovní den dětí
28. září
Burtur v kubb
29. září
Burdžák jarmark

Glosa místostarosty

ětšina z nás už ví, že jsme 
pro potřeby domácností 
pořídili velký kontejner na 
papír, který je umístěný 
v prostorách bývalého ZD 
u stolárny. Ano, je to ten 
zelený, co vypadá jako klec 

na medvěda. Pořídit ho byla přirozená reakce 
na u nás dobře fungující systém třídění 
domácího odpadu, tedy papíru, a také proto, 
že už nám nestačily malé modré sběrné 
nádoby, které jsou však stále rozmístěné 
po obci. A jsme za to rádi, že třídění není 
problém, a že se naopak stává běžnou 
domácí činností. Tento velkoobjemový 
kontejner, kam papír vozíme, je nám 
k dispozici neustále, nikdo jej neobsluhuje, 
pojme hodně, ale má přece jen své limity.
Často se stává, že papírové obaly, kartonové 
krabice apod. jsou prázdné, nesešlápnuté, 
a tím pádem zabírají spoustu místa. Dále je 
např. kontejner plněn jen asi do 2/3 své výšky 
(objemu), čímž se stává vlastně i naše třídění 
neefektivní. Odvoz takového kontejneru 
do sběrny a výtěžek z něj pak stěží pokryje 
náklady na tuto službu, natož pak, abychom 
ještě mohli něco málo přispět dětem do 
školky na jejich aktivity.
Pokud však uvidíte, že je kontejner plný, dveře 
jsou sice otevřené a vy v dobrém úmyslu 
stojíte s krabicí a autem hned vedle, ta 

Třídím, třídíš, třídíme
T Tomáš Šenkyřík

V

krabice se z kontejneru kutálí ven, nebo to 
tam ani nemá smysl zkoušet nakládat, zkuste 
prosím vozem a s tím nákladem popojet 
někam do vesnice na jedno s kontejnerových 
hnízd. Určitě najdete menší modrý kontejner, 
kam se ještě váš papír vejde. Pořád je jich ve 
vesnici několik k dispozici.
Tuším, že málokdo z nás je odborníkem 
v logistice a využití nákladních prostor, a že 
se všichni snažíme přispět dobré věci tím, že 
námi vytříděný odpad někam soustředíme. 
Ale současně vás prosím, dělejme to 
s rozumem a ohleduplností k našemu okolí 
a k lidem, kteří se o něj starají.
Díky. 
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Ves- 
nice 
roku

T Jan Grolich

O soutěži Vesnice roku jste už určitě 
slyšeli. Velatice se jí zúčastnily 

podruhé a zase nevyhrály. Tato soutěž 
ale není jen o úplném vítězi se zlatou 

stuhou. Je i o dílčích úspěších 
a oceněních, a těch jsme v rámci obou 
ročníků nasbírali dost. a máme určitě 

našlápnuto i k tomu zlatu.



Téma

Průběh soutěže

Do soutěže Vesnice roku se musí obce 
přihlásit do vyhlášeného termínu. 
Přihláška obsahuje obsáhlý popis 
charakteristiky obce. Naše přihláška 
měla letos 45 stran. V tomto dokumentu 
se popisují tyto oblasti života v obci: 
koncepční dokumenty, společenský 
život, aktivity občanů, podnikání, 
péče o stavební fond a obraz vesnice, 
občanská vybavenost, inženýrské 
sítě a úspory energií, péče o veřejná 
prostranství, přírodní prvky a zeleň v obci, 
péče o krajinu, připravované záměry 
a informační technologie obce. Dále se 
k přihlášce připojí alespoň 20 fotografií 
z obce a 20 fotografií ze života v obci.
Jednotlivé krajské komise ohlásí termín 
návštěv v jednotlivých obcích. Většinou 
hodnocení probíhá ve všední dny od 8 do 
18. hod. Na jednu obec je vyhrazen přesný 

čas dvou hodin, který nesmí být překročen. 
Komise se skládá ze zástupců jednotlivých 
ministerstev, kraje a spolků, které soutěž 
zaštiťují. Místopředsedou komise je vždy 
starosta – loňský vítěz a předsedou komise 
starosta – předloňský vítěz. Komise je 
tedy každý rok téměř stejná, ale opravdu 
zkušená a objektivní.
Jak obec využije své dvě hodiny na 
prezentaci, je čistě na ní. Nejsou daná 
žádná pravidla, žádné instrukce. 
Hodnocení členů komise také není svázáno 
přesnými pravidly. Není žádná bodová 
stupnice a kategorie, které musí obec 
splnit a podle toho získává body. Jde 
o subjektivní posouzení, jak obec funguje 
ve všech oblastech, které se v soutěži 
hodnotí. A podle výsledků hodnocení jsou 
udělena ocenění a zejména stuhy.
Není to pravidlem, ale běžnou praxí, že 
obec nejdříve získá jednu ze stuh a až 
následující rok, pokud je úspěšná, získá 

Téma

stuhu zlatou. Komise chce mít tímto 
způsobem potvrzeno, že se obci nedaří 
mimořádně jen v jednom roce, ale že je 
živou a dobře fungující obcí pořád. Loňský 
vítěz, Hrušky, získaly první rok Cenu 
naděje pro živý venkov, druhý rok zelenou 
stuhu a zlatou stuhu až třetí rok. Podobně 
i letošní vítěz, Morkůvky, získal předloni 
bílou stuhu.

Stuhy a ocenění
Zlatá stuha – za vítězství  
v krajském kole
Nejvyšší ocenění získá obec, která se 
nejlépe a vyváženě prezentuje ve všech 
posuzovaných oblastech. Komise sleduje 
úroveň společenského života v obci, 
aktivity občanů, celkový obraz vesnice, 
občanskou vybavenost a infrastrukturu, 
spolupráci s podnikateli v obci, veřejná 
prostranství, péči o zeleň a krajinu 
a v neposlední řadě také koncepční 
dokumenty obce. Nejde tedy o to, že by 
obec v daném roce musela realizovat 
nějaký velký projekt, ale spíše ukázat, 
že trvale vyniká ve všech posuzovaných 
oblastech. Vítězové postupují do 
celostátního kola, kde komise obce znovu 
navštíví a udělí pak první tři místa včetně 
celostátního vítěze.

Modrá stuha – za společenský život
Ocenění zpravidla obec získává jako celé 
společenství, nejen jako samospráva. 
Znakem společenského života vesnice 
je mj. to, že jej vytvářejí lidé nejen pro 
ostatní, ale i pro sebe. V oceněné obci 
bývá řada spolků tradičních i novodobých, 
udržují se a obnovují tradice a obyčeje. 
V ocenění je důležitá péče o duchovní 
hodnoty obce a návaznost na tradice. 
Významným subjektem je škola, která 

bývá důležitým místem života obce.

Bílá stuha – za činnost mládeže
Oceněná obec prokazuje zapojení dětí 
a mládeže do života obce a koncepční 
podporu jejího zájmu o venkovskou 
pospolitost. Oceňovány jsou aktivity 
výchovy mladé generace místními spolky, 
práce s dětmi v knihovně a vytváření 
podmínek pro trávení volného času.

Zelená stuha – za péči o zeleň  
a životní prostředí
Oceněná obec by měla koncepčně 
rozvíjet zeleň v obci, pečovat o dřeviny 
a prostranství se zajištěním odbornosti 
a prokazovat cit pro místní venkovský 
charakter sídla. Druhou stránkou je 
výchova veřejnosti ke vztahu k životnímu 
prostředí obce a jejího zapojování do 
jeho tvorby. Důležité je pojetí veřejných 
zelených ploch a zapojení dalších prvků 
pro plnění funkcí odpočinku a setkávání 
veřejnosti, místně odpovídající skladba 
zeleně a venkovský ráz. Oceňovány jsou 
i snahy o revitalizaci navazující otevřené 
krajiny, výsadby tradičních stromořadí 
a obnova druhové skladby. Zelená stuha je 
posuzována i jako celostátní cena, kterou 
hodnotí speciální komise, která všechny 
držitele zelené stuhy opět navštíví. 
Celostátní vítěz pak postupuje do evropské 
soutěže Entente Florale Europe.

Oranžová stuha – za spolupráci se 
zemědělským subjektem
Oceňovány jsou pozitivní stránky 
spolupráce zemědělských subjektů 
hospodařících v krajině se samosprávami. 
Mezi oblasti posuzovaných kritérií patří: 
podíl místních zemědělských subjektů 
na zaměstnanosti obyvatel obce, péče 
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Názor zastupitele

bec Velatice, to nejsou 
jen stavby kolem silnice 
orámované značkou při 
příjezdech do obce. Není 
to jen tečka v mapě nebo 
spleť čar na územním plánu. 
Jsou to hlavně lidé, kteří 
vytvářejí vesnici a udržují ji 
živou a akční, takže má smysl 
se vůbec hlásit do nějaké 
soutěže. V soutěži „Vesnice 
roku“ nejde jen o krásně 
upravenou náves nebo nově 
vysázené stromy. Jde o to, 
ukázat, jak v obci funguje 
všechno dohromady.
Ano, do jisté míry je 
třeba postavit takovou 
malou, dvouhodinovou 

„Potěmkinovu vesnici“ 
a ukázat komisi kladné 
stránky, zatímco ta místa, 
kde máme ještě co dohánět, 
se musí upozadit. Tento úkol 
ale mají všechny přihlášené 
obce a pokud bychom neměli 
vůbec co ukázat, tak by nám 
ani zmíněný ruský kníže 
nepomohl.
My ale máme co ukázat 
a máme obyvatele ochotné 
obětovat svůj čas a energii 
a zapojit se do prezentace. 
Více než finanční ocenění za 
loňské i letošní úspěchy mě 
hřeje poznání, že ve Velaticích 
žijí lidé, kteří zároveň žijí pro 
Velatice. Jsou aktivní v mnoha 
směrech, podporují místní 
spolky a akce a záleží jim 
na tom, jak se nám tu všem 
žije, ať už se jedná o zapojení 
do systému třídění odpadu, 
zametení chodníku před 
domem o hodovém víkendu 
nebo účast na veřejné brigádě 
či sázení zeleně.

Téma
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o veřejná prostranství a kulturní krajinu, 
koncepční dokumenty a společné 
projekty, místní produkty a jejich 
marketing, využití netradičních zdrojů 
energie a nezemědělské aktivity. Vítězové 
v této kategorii jsou také posuzováni 
i v celostátním kole soutěže.

Cena naděje pro živý venkov – za místní 
spolkový život a občanskou společnost 
v obcích
Hlavním předmětem posuzování této ceny 
je aktivita místních spolků a zájmových 
sdružení. Ty představují místní život 
v obci, jsou nespornými nositeli místní 
kultury, společenského života a občanské 
společnosti. Jejich podpora je nejen věcí 
obce, ale i orgánů veřejné moci. Tato cena 
je posuzována i celostátně, ale ne na 
základě návštěvy celostátní komise, ale na 
základě písemné přihlášky, kterou obec do 
soutěže podala.

Zlatá cihla
Na toto ocenění se musí obce speciálně 

přihlásit a zaslat specifické informace 
a fotografie k přihlášeným stavbám. Tato 
cena je udělena ve třech kategoriích: 
A – obnova či rekonstrukce památkově 
chráněných objektů a památek místního 
významu, B – obnova či rekonstrukce 
staveb venkovské zástavby a C - nové 
venkovské stavby. Tato cena se vyhlašuje 
pouze v krajích a neudělují se celostátní 
ceny.

Diplom
Jedná se o vyšší individuální ocenění, 
které komise může udělit. Pravidelně 
se například uděluje diplom za obecní 
knihovnu, ale komise může diplomem 
ocenit i jinou aktivitu nebo počin v obci.

Mimořádné ocenění
V případě, že chce komise ocenit nějakou 
významnou aktivitu či projekt v obci, udělí 
jí mimořádné ocenění. Toto ocenění nemá 
žádné přesně dané kategorie a komise ji 
uděluje podle svého uvážení.

Ocenění JMK Ministerstvo Celostátní vítěz

Zlatá stuha 175.000,– Kč 1.000.000,– Kč 1.000.000,– Kč

Zelená stuha 100.000,– Kč 500.000,– Kč 1.000.000,– Kč

Oranžová stuha 100.000,– Kč 600.000,– Kč 900.000,– Kč

Modrá stuha 100.000,– Kč 600.000,– Kč

Bílá stuha 100.000,– Kč 600.000,– Kč

Cena naděje pro živý venkov 50.000,– Kč

Zlatá cihla 25.000,– Kč

Diplom 25.0000,– Kč

Mimořádné ocenění 20.000,– Kč

Inovativní obec Elektromobil na půl roku

Já jsem se snažila angažovat 
při prezentaci obce při 
hodnocení komise Vesnice 
roku v obou ročnících, loni 
na nádvoří KD v kroji, letos 
bohužel jen zpovzdálí, 
s mobilem v ruce a za 
obrazovkou počítače při 
domlouvání části prezentace, 
ale to napětí, jestli se vše 
vydaří a jak dopadneme, jsem 
prožívala letos i loni stejně.
Na závěr bych chtěla ještě 
jednou poděkovat všem, 
kteří se zapojili a přiložili ruku 
k dílu. Budu se těšit, že i na 
podzim a příští rok komisi 
ukážeme, že Velaťáci umí stát 
při sobě a Velatice si díky nim 
zaslouží příště vyhrát.

Veronika Košinová
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Anketa

Petr Strejček

„Vesnice roku nás donutila, 
abychom vytáhli paty 
z domu a udělali něco pro 
ostatní zadarmo a nezištně. 
Nikomu se do kroje nechtělo, 
ale nakonec se někdo přece 
jen našel. Díky ochotě rodičů 
se mažoretky mohly ulít 
ze školy, což chválím. Jen 
škoda, že to bylo v pracovní 
den ráno.“

Marcela Ulrichová

„Když jsem byla požádána 
o sestavení přehlídky 
v kulturním domě pro soutěž 
„Vesnice roku“, byla to pro 
mne výzva. Je to hodně velký 
prostor a zodpovědnost 

za prezentaci obce. Děkuji 
tímto všem osloveným za 
dodání skvělých materiálů, 
ze kterých se celek velice 
dobře sestavoval. Když bylo 
vše hotové, dostala ode 
mne výstava i jméno – „Kdo 
si hraje, nezlobí“. Protože 
když jsem se v sále KD 
rozhlédla, uvědomila jsem 
si, že ve Velaticích dokážeme 
bavit nejen sami sebe, ale 
i ty kolem nás. Pozitivní 
pohled na svět je základem 
šťastného a spokojeného 
života, a to se nám tady, 
kde jsme doma, daří. Ještě 
jednou děkuji všem za 
spolupráci a snad to příště 
vyjde na 1.“

Téma

Petr Kolář

„Shrnout do dvou hodin 
hodnocení dění v celé 
obci je víc jak náročné. 
Starosta připravil bezchybný 
scénář. Velice výstižná byla 
půlhodinová projekce na 
OÚ. Škoda jen, že byla malá 
účast občanů. Moudré bylo 
hlavní hodnocení všech 
v kulturním domě včetně 
velice vtipné křížovky pro 
komisi. Komise zábavnou 
formou dostala celkový 
přehled o dění ve Velaticích 
a s chutí si také zahrála 
bollo-ball. Snad na příště 
bych doporučil začátkem 
roku vyhlásit soutěž 
o nejhezčí předzahrádku pro 
zapojení více obyvatel do tak 
významné akce.“
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Hlavní
Pár
A

T Jan Grolich

Největší folklorní akcí v obci jsou anenské 
hody. Bereme je už jako samozřejmost, 
ale je za nimi vždy velká spousta práce. 

Vedle hasičů mají největší kus organizace 
na starosti sami stárci. Stárky každý rok 

vede jiný hlavní pár. Proto vám přinášíme 
rozhovor s letošním hlavním párem: 

Luckou a Honzou.



Rozhovor

ak se stárek a stárka stanou 
hlavním párem? Je o to boj nebo se 
někdo musí spíš obětovat?
Honza: Většinou je hlavní pár ten, 

kdo je nejméně proti a je ochotný se hodům 
trochu více věnovat.

Jak dlouho už stárkujete?
Honza: 5 let.
Lucka: 4 roky.

Jaké jsou povinnosti hlavního stárka?
Honza: Jedna z hlavních povinností hlavního 
stárka je sehnat v prvé řadě máju a dopravit 
ji do vesnice a s ostatníma stárkama ji 
očistit a následně hlídat, dále pak zajistit 
víno na průvod.

Co všechno musí zařídit hlavní stárka?
Lucka: Hlavní stárka by měla zařídit hodové 
právo a výzdobu placu a máji. Další drobné 

úkoly jako zdobení rozmarýnů a skládání 
krepáků dělají stárky společně

Jaké jsou hlavní body programu stárků 
o víkendu, kdy jsou Anenské hody?

Honza: V sobotu ráno stárci čistí máju, 
stárky ji následně ozdobí. Po obědě se mája 
postaví s pomocí ostatních občanů, poté 
se musí uklidit plac a k večeru stárci zvou 
občany na průvod a hodovou zábavu.
Lucka: V neděli ráno je na u kapličky mše 
svatá a po obědě se musí stárky obléknout 
do kroje a pak už jen čekají, až se zařadí do 
průvodu.

Proč chodíte zvát na hody dům od domu?
Lucka: Protože považujeme za slušnost 
občany pozvat osobně na tak důležitou akci. 
A také ne všichni občané vědí, kdy přesně 
hody jsou.

J
Rozhovor
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Jak probíhá kácení máje?
Honza: Nejprve se musí vybrat vyhovující 
strom, třetinu kmene vysekáme sekerou 
a nakonec dořízneme motorovou pilou. Až 
strom leží, osekáme zbytečné větve, máju 
naložíme „oplen“ a za traktorem odvezeme.

Odkud berete máju a je problém tak velký 
strom sehnat a dopravit do Velatic?

Honza: Každý rok máju bereme odjinud. 
Letos bude z Mariánského údolí. Problém 
to vyloženě není, spíše jde o organizaci 
a domluvu.

Jak se vám spolupracuje na organizaci 
hodů s hasiči?

Lucka: Spolupracuje se nám dobře, nikdy 
jsme, co si pamatuju, se spoluprací neměli 
žádný problém.

Neplánujete někdy zorganizovat hody 
sami stárci?

Honza: Ne, spolupráce nám vyhovuje.

Kolik má být letos párů?
Lucka: Asi 12.

Jak dlouho vám trvá zkoušení na hody, co 
je na zkoušení to nejtěžší?

Lucka: Zhruba dva měsíce. Nejtěžší je naučit 
nové stárky tancovat a pak nacvičit nástup.

Jak si vysvětlujete, že se tradice hodů 
pořád bez problémů drží a že mladí mají 
pořád zájem hody organizovat a chodit 
v kroji, když normálně poslouchají asi 
úplně jinou hudbu?

Honza: Přestože na hodech hraje dechovka, 
pořád je to akce kam si můžou jít 
s kamarády zatancovat a pobavit se.

Co máte na hodech a na jejich přípravách 

Rozhovor Rozhovor

Lucie Lengálová

Věk: 18
Povolání: Střední zahradnická 
škola Rajhrad

Jan Fidrmuc

Věk: 22
Povolání: Pohotovost 
energetického dispečinku DPMB

nejraději?
Honza: Příprava máje.

Co se vám líbí nejvíc na životě ve 
Velaticích?

Oba: Hody.

Kam si jezdíte nejraději do Velatic 
odpočinout?

Honza: Do tělocvičny.
Lucka: Na kopec se psem.

24 | Velatický zpravodaj 2/2019 25



Články

Velásky na kOnci 
škOlníhO rOku

T  Katka a Zita Strejčkovy

To byl rok!
Zvládli jsme 15 akcí, z toho 6 soutěží na 
kterých jsme předvedli 12 formací a dostali 
6 ocenění a to jednou 1. místo a pět krát 3. 
místo. Na vystoupeních jsme měli největší 
úspěch s velkou formací Kráska a zvíře. Také 
větší holky v pětičlenné miniformaci a nových 
vínově červených dresech se v náročné 
choreografii velmi líbily.
Do další sezóny, která se rozjede hned 
po začátku dalšího školního roku máme 
natrénovanou část nové sestavy na téma 
z asijského prostředí: Aladin. Do sestavy jsme 
zapojili také některé dívenky z minimažoretek. 

Sport V září také budeme do přípravky přijímat 
nové dívenky od 6 let. Takže kdo by měl zájem 
naučit se něco nového, může mezi nás přijít. 
Těšíme se na vás, 

FlOrbalOVá 
sezóna 2018/2019

T  Zdeněk Severa

Končí školní rok a blíží se prázdniny, s tím 
souvisí i florbalová sezóna, která je také 
u konce. V této sezóně jsme hráli dvě 
kategorie v orelské florbalové lize. Jednalo 
se o kategorie mladších žáků a o muže. 
Kromě těchto dvou kategorií trénují florbal 
i nejmenší – elévové.
Nejúspěšnějším týmem v tomto školním 
roce byli právě elévové. Ti sice nehrají 
žádnou soutěž, ale poctivě a s velkou chutí 
trénují. Možná i díky tomu dovezli medaile 
z velikonočního turnaje v Pozořicích.
První kategorií, která hraje OFL, jsou mladší 

Články

žáci. Kluci se scházeli dvakrát týdně na 
tréninku v počtu kolem osmi kluků. Jedná 
se o Velaťáky, ale také i o pár Mokršťáků. 
Celkově sehráli 12 utkání s bilancí 4 výher a 8 
proher. V celkovém hodnocení to ale stačilo 
pouze na předposlední místo. Kluci hráli 
proti týmům, jako jsou Hodonín, Aligátoři, 
Šlapanice, Dolní Bojanovice a Holubice, 
s kterými hráli nejvyrovnanější zápasy. Právě 
Holubice kluci dvakrát porazili. Kluci už jsou 
hodně zkušení, už toho hodně odehráli, 
avšak i přesto se nepodařilo lépe umístit. 
Pokud by chtěli kluci v budoucnu pomýšlet 
na nějaký úspěch, budou potřeba další hráči, 
aby byl tým více vyrovnanější. V některých 
zápasech byl tým doplňován o mladší hráče, 
což bylo v zápasech znát.
I muži hráli opět florbalovou ligu. Již pár let 
hrajeme stejnou divizi, takže mnoho týmů 
už známe z minulých sezón, bohužel se 
jedná o ty silnější týmy. Tým byl podobný 
jako minulou sezónu. Někteří naši hráči 
hrají již opravdu dlouho a mají mnoho 
zkušeností, přesto výsledek této sezóny je 
velké zklamání. Z deseti zápasech se podařili 
vyhrát pouze jednou, takže tým skončil 
poslední se třemi body. Tristní umístění 
souvisí s více příčinami. V týmu se objevili 
nové tváře, které nejsou tolik zkušené. 
Dalším důvodem je také kvalita tréninků, 
mnohokrát jsme se sešli v malém počtu, 
v kterém se hůře trénuje. A v neposlední 
řadě se nám i tento rok nevyhnuli některá 
zranění.
Co se týče individuální statistiky, tak nejvíce 
bodů získal Jiří Severa (10+5) a za ním se 
umístil náš starosta Jan Grolich (10+4). 
Tyto statistiky jsou však k ničemu, když se 
nedaří týmově. I přes letošní neúspěch už 
opět vyhlížíme nový ročník ligy, a věříme že 
budeme lepší.
Nakonec bych chtěl dodat, že zveme 

všechny nové i bývalé hráče, muže i ženy, 
mladé i staré. Budeme rádi za každou novou 
tvář. Podrobnosti ohledně nové sezóny 
a trénincích naleznete na webu sokola 
(tjsokolvelatice.webnode.cz), nebo napište 
mě na mail (zdeneksev@volny.cz).

Kultura

POhádkOVá 
cesta – sOutěž

T  Anna Severová

V naší obci je hodně krásných míst a jedním 
z nich je i alej ovocných stromů za ulicemi 
Lány a Za školou. Je to pěkná a klidná 
vycházková cesta, která je vhodná i pro 
maminky s kočárky. A právě v této lokalitě 
bychom chtěli vytvořit pohádkovou cestu. 
U jednotlivých stromů by byly umístěny 
pohádky, povídky, básničky, říkanky, bajky, 
které byste si pak při vycházkách mohli číst 
a povídat si o nich s dětmi.
Naše představa je taková, že tato drobná 
literární dílka by vznikla vaším přičiněním. 
Každý má možnost napsat krátkou povídku, 
pohádku, básničku na téma příroda – 
o stromech, rostlinách, zvířátkách a poslat 
ji na obecní úřad. Nejhezčí příspěvky pak 
budou umístěny podél této aleje. Příspěvky 
můžete s Vašimi kontaktními údaji vhodit 
do schránky na OÚ v obálce označené 
POHÁDKOVÁ SOUTĚŽ nebo zaslat na 
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emailovou adresu starosta@velatice.cz.
Budeme rádi, když se vás zapojí co nejvíce, 
a vyhlašujeme proto soutěž o nejzajímavější 
příběhy, pohádky nebo básničky. Soutěžit se 
bude v několika kategoriích – děti, mládež, 
dospělí a pro vítěze budou připraveny ceny 
a pro všechny účastníky drobné dárky.
Uzávěrka soutěže bude 22. července, 
vyhodnocení pak při příležitosti oslavy 
110. výročí posvěcení kapličky po poutní 
mši v neděli 28. července na návsi, tedy asi 
v 9.00 h. 

Přednášky

T  Jan Grolich

Snažíme se do Velatic jednou za čas 
přivést zajímavého člověka, který má co 
říct a může nás obohatit. Letošní první 
vlaštovkou v tomto smyslu byla přednáška 
o fake news od doktora politologie Miloše 
Gregora z Fakulty sociálních studií na 
Masarykově univerzitě. Byla to opravdu 
zajímavá přednáška, která se s výživnou 
debatou protáhla na více jak dvě hodiny. 
Zájem posluchačů nás potěšil, i když taková 
kapacita v oboru by si posluchačů jistě 

zasloužila více.
Protože dáváme prostor pro organizaci 
akcí i vám, poštěstilo se Ondrovi Drozdovi 
pozvat do Velatic paní Ivu Trhoňovou. Je to 
autorka už dvou knih o kváskovém pečivu. 
Tyto knihy představila na besedě, na které 
jste kváskové pečivo mohli i ochutnat. 
Opět zajímavá akce s tématem, které je 
velmi aktuální. Budeme rádi, když takových 
aktivit bude více a když je i vy oceníte svou 
návštěvou. Určitě litovat nebudete.
Další přednáška se koná 20. června na 
téma Život bez obalů – zero waste. 
V době uzávěrky máme ještě před akcí, 
ale zpravodaj bude vytištěn až po akci. 
Doufáme tedy, že se akce zúčastní lidí co 
nejvíce, protože se jedná o velmi zajímavé 
téma, se kterým se potýkáme všichni nejen 
doma, ale i celosvětově.
Na podzim pak plánujeme další přednášky 
nebo spíše workshopy na téma první 
pomoc a další na výrobu domácích pracích 
prostředků a kosmetiky.
Sledujte všechny naše informační kanály, 
stáhněte si aplikaci Zlepšeme Česko 
(mobilní rozhlas) a žádná akce už vám 
příště neunikne. 

Hasiči
JarO u hasičů

T  Veronika Košinová

Podobně jako každý rok, i letos začali hasiči 
jaro pomocí občanům s jarním úklidem při 
sběru železného odpadu. Stejně tak už je 
dobrým zvykem, že děláme besedu pro děti 
v mateřské školce a pořádáme dětský den 
s hasiči. Děti ve školce jsme navštívili v pátek 
31. května a ukázali jim něco z vybavení a práce 
dobrovolných hasičů ve Velaticích. Děti si 
mohly vyzkoušet hašení domečku, komunikaci 
přes vysílačku a svézt se hasičským autem. 
Dozvěděly se, co hasiči dělají a mohly si osahat 
a zblízka prohlédnout profesionální lékárničku 
a hasičskou techniku. Po příjemně stráveném 
dopoledni jsme se rozloučili s pozvánkou 
na dětský den s hasiči, který se konal hned 
následující den odpoledne.
Letos vyšel termín hasičského dětského dne na 
sobotu 1. června, tedy přímo na Den dětí. Svůj 
svátek si přišla užít a oslavit bezmála stovka 
dětí a díky pěknému počasí si po splnění 
různých disciplín mohly děti zařádit v pěně, na 
kterou se každý rok všichni těší.

Kromě výše zmíněného se zástupci z SDH 
Velatice opět pustili do zápolení v disciplínách 
TFA. Doposud proběhly už čtyři ze sedmi 
závodů Moravské ligy TFA – v Podolí, 
Olešnici, Trpíně a Bedřichovicích. Závodu 
TFA v Podolí, který se uskutečnil 7. dubna, 
předcházelo dětské TFA v sobotu 6. dubna, 
ve kterém Velatice reprezentovalo 6 ze 7 dětí 
pravidelně navštěvujících hasičskou přípravku. 
Nutno podotknout, že závodníci z Velatic 
reprezentovali náš sbor velice zdatně, neboť 
z celkového počtu 125 dětí, z toho 53 účastníků 
v naší kategorii se všech 6 našich dětí umístilo 
do 20. příčky.
Pavel Kubánek skončil na krásném bronzovém 
stupni následován Bárou Neveselou na 4. 
místě, Ondra Jašek obsadil 12., Mikuláš Irajn 
16. a Lukáš Neuer 17. místo a první dvacítku 
výsledného pořadí uzavřel Michal Putna. 
Martin Sedlák s Veronikou Košinovou, kteří 
se letos účastní soutěží v závodech TFA pro 
dospělé si mohou z našich dětí vzít příklad.
Mimo závodních aktivit ML TFA jsme byli ve 
středu před Velikonocemi předat další část 
vybraných hraček z loňské sezóny na klinice 
dětské onkologie FN v Brně. Děti si mohly 
vybrat hračky, které se jim nejvíc líbily a věříme, 
že jim zase pomohou ukrátit dlouhé chvíle, 
které během léčby v nemocnici zažívají. Všem, 
kteří ve sbírce hraček přispěli, ještě jednou 
mnohokrát děkujeme. 
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Dětský 
koutek

10 let Ve Velaticích

T  Martina Kadlecová

Ve Velaticích bydlím už 10 let. Když mi 
byl necelý jeden rok, přistěhovala jsem se 
s rodiči a bráchou z Kroměříže. Jsem moc 
ráda, že bydlím právě v této obci. Je zde 
skvělá školka, na kterou ráda vzpomínám 
a vidím, že ji pořád vylepšují. Pořádaných 
akcí jsem si užívala po celý rok – v létě jako 
malá stárka, na podzim na sportovním 
dni, poté v lampiónovém průvodu, na jaře 
se snažím připravit si originální masku do 
masopustního průvodu a před prázdninami 
dětský den s hasiči. Super je, že jsou tu 
i po celý rok kroužky – pro kluky florbal 
a pro holky mažoretky, které mám hodně 
ráda, a baví mě. Když jsem byla menší, tak 
jsem si užila velatické hřiště, skluzavky 
a prolézačky. Myslím, že by bylo super, 
kdyby ve Velaticích někdy vzniklo hřiště na 
workout a venkovní posilovna.
Taky se mi líbí nápis LAS VELAS, který 
je vidět z většiny míst v obci a kříž nad 
Slepencovou strání. Jsou to zajímavosti, 
které nikde jinde nemají.
Přeji všem čtenářům hezké léto, dětem 
super prázdniny a potkáme se třeba 
v místním letním kině, nebo na hodech. 

MůJ PrVní rOk Ve 
škOle

T  Kamila Mrkosová

Před rokem mě pasovali ve školce na 
prvňáčka. Po velkých prázdninách jsem 
začala chodit do školy do Mokré. Mám ve 
škole kamarádky Káju, Laru, Viky a Klárku, 
s kterými si hraju. Ve škole se mi líbí, když 
tvarujeme ve výtvarce, počítáme příklady 
v matematice, hrajeme hry v tělocviku… 
Když jsem byla na škole v přírodě, tak jsme 
stavěli v lese domečky. Já jsem byla na pokoji 
s Larou a Kájou. Byli jsme tam s paní učitelkou 
Ninou, která odešla, protože čeká miminko. 
Máme novou paní učitelku Jitušku. Ve škole 
kreslíme obrázky a doma ráda vyrábím věci 
z papíru. Jezdím ze školy autobusem domů 
s kamarádkami. Chodím do mažoretek 
a učíme se tam novou sestavu. Chodím i na 
klavír a flétnu a hraju písničky. Dnes svítilo 
sluníčko a koupali jsme se v bazénu. Bylo to 
super. Ve škole to je taky super, ale už se těším 
na prázdniny. 

Klub 
důchodců

Jarní zPráVy 
z klubu důchOdců

T  Jaromír Poláček

Letošní jarní období se vyznačuje výraznou 
aktivitou našich členů, jak v oblasti 
kulturních, tak i sportovních aktivit, které jsou 

nezanedbatelnou součástí dění v naší obci 
a jejího společenského života.
Jednou z prvních každoročních akcí jsme 
společně oslavili MDŽ – svátek našich manželek 
a žen, který je stále uznávaným mezinárodním 
svátkem. Kulturní vložku – reprodukovanou 
hudbu – při této příležitosti zajistil Mirek Župka.
Hned 23. února nás překvapil náš člen Vojta 
Ftačník svým úspěšným vystoupením 
v televizní soutěži „AZ-kvíz“, které jsme mohli 
shlédnout u svých obrazovek.
Následně jsme 14. března navštívili v Rájci-
Jestřebí překrásnou výstavu kamélií 
a květinových dekorací. Po krásném denním 
zážitku jsme využili občerstvení v nedalekých 
Jedovnicích.
Velikonoční svátky v naší obci si již nelze 
představit bez kraslicemi ozdobeného, 
původně vánočního stromu před kulturním 
domem, na kterém se podílela část seniorů.
Taneční zábavu 26. dubna obohatila svým 
vystoupením děvčata – mažoretky Velásky. 
Překvapením večera pak bylo vystoupení 
pozvaného tanečního páru v moderních 
tancích.

V oblasti sportovní činnosti kromě her to byly 
převážně turnaje. Nejprve turnaj Osvobození 
v ruských kuželkách – 24. 4. na nádvoří KD 
a Prvomájový turnaj ve woodbalu. 
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Zprávy 
z farnosti

VýrOčí 110 let 
Velatické kaPličky

T  Severová Anna

Ač se tomu nechce věřit, oslaví naše 
kaplička na návsi 110 let od vysvěcení. K této 
události došlo v neděli 4. července 1909. 
Tato událost byla spojena s existencí 
hasičského sboru ve Velaticích, který byl 
založen v březnu roku 1908. Aby mohl nově 
zřízený hasičský sbor dostát své povinnosti, 
byla na podzim roku 1908 pořízena první 
velatická požární stříkačka, která byla 
umístěna na mlatě jednoho z hasičů, 
protože v obci nebyla hasičská zbrojnice.
V únoru 1909 bylo na schůzi obecního 
výboru rozhodnuto vystavět novou kapličku 
a požární skladiště (hasičskou zbrojnici) pro 
uložení stříkačky a potřebného hasičského 
nářadí. Aby byly tyto stavby dostupné, 
bylo rozhodnuto postavit je na místě staré 
zvonice se šindelovou střechou a dřevěnou 
věžičkou uprostřed velatické návsi. Tato 
stará zvonice byla postavena na začátku 
devatenáctého stolení z nepálených cihel, 
takzvaných kotovic nebo také vepřovic. 
V 18. století tu stávala původní jednoduchá 
zvonice se zvonkem zavěšeným pouze na 
dvou dřevěných sloupcích.
Ve zvonici byl postaven malý oltář se 
sochou svaté Anny, patronky místní obce, 
které zhotovil mistr E. Verner z Brna. Tato 

socha je v kapli umístěna doposud. Kaple 
a její vybavení bylo hrazeno z podomních 
sbírek, půjček od velatických občanů 
a z majetku obce.
Kaplička tehdy nevypadala tak, jako 
nyní. Byla postavena na půdorysu dnešní 
věže, v další části bylo požární skladiště, 
přístupné z druhé strany. Přesto však 
sloužila místním občanům k májovým 
a říjnovým pobožnostem.
Tradice poutí u kaple se traduje do 50. let, 
aby se zamezilo pouti místních občanů do 
Tvarožné, kteří za doprovodu hudby putovali 
s procesím a sochou svaté Anny, prapory 
a věnci do farního kostela do Tvarožné, 
kde byla slavena bohoslužba s prosbou za 
celou velatickou obec. Procesí se účastnili 
prakticky všichni zdraví občané Velatic.
První významnější oprava kaple byla 
uskutečněna v r. 1970, kdy byla provedena 
nová fasáda s břízolitem a podél stěn kaple 
a hasičské zbrojnice byl položen mramorový 
obklad. Další úpravy byly realizovány až 
po revoluci. V r. 1992 dostala kaple novou 
střechu z měděného plechu a zrenovován 
a nově pozlacen byl kříž na vrcholu věže. V r. 
1993 bylo realizováno vložení nové izolace 
do obvodových zdí kapličky a stávající 
požární zbrojnice. Nejvýznamnější úpravou 
byla rozsáhlá rekonstrukce kapličky. 
Hasičská zbrojnice byla přesunuta do nově 
zbudovaných prostor u budovy obecního 
úřadu v dolní části ulice Zaosadí. Zbylý 
objekt hasičského skladiště na návsi byl 
přebudován na novou prostornou loď, 
k níž byl přistaven presbytář. Nová kaple 
byla opatřena šesti obloukovými okny 
s vitrážemi, jež navrhl malíř Vít Ondráček 
a zhotovila firma M Fabrica Brno.
V r. 2015 byl okolo kaple odstraněn břečťan, 
který již prorůstal dovnitř lodi i do věže 
a kaple byla znovu nahozena a opatřena 

omyvatelnou omítkou, protože v zimních 
měsících byla pravidelně znečišťována 
projíždějícími vozidly. V roce 2016 pak byla 
v rámci občanského projektu a za pomoci 
místních občanů provedena nová výmalba 
interiéru a opraveny praskliny u podlahy. 
Okolí kaple bylo také vysázeno travinami, 
levandulí a růžemi, které z ní tvoří 
příjemnou oázu v centru obce.
Všechny tyto práce by nebyly k ničemu, 
kdyby tato kaple nebyla centrem setkávání 
občanů s Bohem, místem modlitby 
a rozjímání. Pravidelně jednou týdně se 
zde konají mše svaté, v květnu a říjnu 
pobožnosti ke cti Panny Marie. Místní se 
tu setkávají, aby se pomodlili za zesnulé 
spoluobčany…
Proto bych chtěla naší kapličce i naší obci 
popřát, aby byla i nadále místem setkávání 
a centrem, kde můžeme načerpat klid 
a pokoj, a patronka svatá Anna přinášela 
i dále požehnání naší obci.

Oslavy výročí
Ve středu 3. července v 7.30 h – mše svatá za 
Boží ochranu a přijatá dobrodiní, za všechny 
živé i zemřelé obyvatele naší obce.
V neděli 28. července v 7.45 h – poutní 
mše svatá ke cti svaté Anny, po níž bude 
následovat občerstvení pro všechny 
příchozí.
Těšíme se na Vaši účast 
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Účast tentokráte byla malá zvlášť z řad 
svobodné mládeže, což svědčí o jejich 
malé lásky k vlasti. Pomíjí – li všude 
mládež národní slavnosti jako u nás, brzy 
republiku pozbude. Fotografie ukazují 
stárky a stárkyně o hodech ve Velaticích. 
Na prvé jsou stárci o Václavských hodech 
pořádaných sdruženými katolickými 
spolky v roce 1930, na druhé ze Sokolu 
o hodech 28. října. Kroj je stejný jenom 
stárkyně na 1. fotografii mají zavázané 
hlavy šátky. Kroj stárek sestává se ze 
3 sukní, z nichž spodní dvě jsou bílé, 

naškrobené, vrchní hedvábná barvy bledě 
modré, růžové a podobné, z vyšívaných 
rukávců, ze sametové kordule černé, 
zdobené stříbrolesklými šňůrami, na 
ramenou barevné mašle. Punčochy 
většinou bílé a nízké střevíčky. Kroj stárků 
byl černé kalhoty, červená vesta s řadou 
žlutých lesknoucích se knoflíků, černý 
klobouk s velikou umělou a dlouhými 
rozmarýny zvětšenou kyticí, plně 
polepenou pozlátkem. Všichni měli 
bílé vyšívané zástěry, stárky zástěry 
hedvábné. Cela kytice bývá 30 i více Kč. 

Listování kronikou

Každá stárka koupí ji svému stárkovi. Před 
hody si zvolí chlapci stárky, z nichž jeden je 
jmenován prvním stárkem. Stárci jmenují 
si stárky. Bývá to buď milenka, sestra nebo 
jiná dívka. 
V neděli na hody stárci a muzikanti 
sejdou se o 3 hodinách u prvního stárka. 
Odtud za řízných pochodů jdou pro první 
stárku, potom pro ostatní. U stárky 
zůstanou hudebníci před domem, hrají 
k tanci a stárci jsou dovnitř. Domácím 
podávají víno, které nosí ve džbánech 
zdobených pentlemi a rozmarýnem. Zatím 
stárková zanese hudebníkům koláče 
a pivo. Podobný zvyk opakuje se u každé 
stárkové. Každý stárek jde k večeři ke 
své stárkové. K večeři bývá maso, koláče 
a pivo. Před 12 hodinou večeří každý stárek 
se svou stárkou v hostinci. Útratu platí 
stárek. Povinností stárků jest kupovati 
přítomným hostům jak mužům, tak ženám 
pivo, víno a kořalky. Tato povinnost stává 
každého stárka 150 – 300kč. V dobách 
lepších až 500Kč. Rozhoduje finanční síla 
jednotlivce. Hody jsou jen v neděli. Taneční 
zábava trvá nejdéle do 2 hodin. Nutno 
ještě poznamenati, že v neděli hodovou 
dopoledne chodí stárky po domech zváti. 
Dávají po rozmarýnové větvičce, zdobené 
bílou stužkou. Od pozvaných dostávají 2 
až 10kč. Za starých lepších časů až 20Kč. 
Vstupné k zábavě platí svobodní 5kč, ženatí 
dle libosti, nejméně 2Kč, jako při obyčejných 
zábavách.
Do našeho osvobození slavívaly se u nás 
jako jinde císařské hody. Připadaly na třetí 
neděli v říjnu. Tento zvyk pocházel z doby 
panování císaře rakouského, Josefa. Do jeho 
vlády v každé farnosti bývaly hody v týdnu, 
do něhož připadl svátek světce, jemuž byl 
kostel zasvěcen a v týdnu s datem posvěcení 
toho chrámu. Císař Josef II. zrušil hody na 

posvěcení kostela a nařídil, aby byly slaveny 
všude v jednu dobu a to třetí neděli v říjnu. 
Nařízení to vydal prý proto, aby omezil časté 
hodování svých poddaných.
Před 20 lety slavily se tyto hody – posvícení 
u nás s velkou obřadností, okázalostí 
a veselím. Asi 6 neděl před hody byla volba 
stárků. Konala se v neděli odpoledne. Před 
volbou šla chasa pro starostu. Doprovázela 
je hudba. Po příchodu starosty do hostince 
zahráli hudebníci pochod, po němž bylo 
přistoupeno k volbě stárků. Napřed volila 
chasa prvního stárka, po něm druhého, 
třetího a naposledy čtvrtého. Volby musila 
býti schválena starostou. Po volbě měli 
„sólo“ napřed nově zvolení stárci, potom 
odstupující stárci, po nich starosta, radní 
a členové obecního zastupitelstva. Při „sóle“ 
nesměl nikdo tančiti kromě toho, pro něhož 
bylo stanoveno. Potom se tančilo až do 
rána. Každý stárek jmenoval si stárkovou. 
Většinou byly to milenky.
Od té neděle konaly se přípravy k hodům. 
Děvčata žehlila sukně, rukávce, případně 
pořizovala si nové součástky kroje. Která 
lepší. V týdnu před hody se smejčilo a líčilo 
vně i uvnitř. V sobotu pekly hospodyně 
v pecích, v neděli chystaly hodový oběd, 
sestávající z hovězího masa, vepřové 
pečeně, knedlíků a zelí. V zámožnějších 
rodinách nechyběla pečená husa. 
Všude bylo pilno, všude jas a veselí. 
V neděli hodovou odpoledne chodili stárci 
bez stárkyň – dům od domu, v každém 
domě zvali a zpívali píseň: Chrámu Páně 
posvěcení, to je naše potěšení, posvěcení 
chrámu Páně jenom jednou za rok máme. 
Po stárcích hráli hudebníci onu píseň, kteří 
stárky na obchůzce doprovázeli. První 
stárek nosil pokladničku, nějaký klučina 
koš na zádech. Peníze od občanů dávali 
do pokladničky, koláče do koše. Koláče 

hOdy
1933
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dali večer v hostinci na stole, kdo chtěl 
mohl jísti, peníze se propily. Tančilo se od 
večera až do 6 hodin ráno. V pondělí ve tři 
hodiny šli stárci pro stárkyně, napřed pro 
první, potom pro druhou atd. Hudebníci 
doprovázeli je říznými pochody. Stárci držíce 
džbány s vínem výskali a juchali. U stárky 
konal se týž zvyk, jak již bylo vylíčeno.
Teprve toho dne mládež ženského pohlaví 
platila. První a druhý stárek seděli se 
starostou a s radními za stolem. Třetí 
a čtvrtý stárek zaváděli děvčata. Každý 
tančil s děvou až ke stolu, za němž seděli 
předem jmenovaní. Jeden ze stárků podal 
jim láhev s vínem nebo s kořalkou k napití. 
Po zavdání zaplatila dívča té doby obvyklý 
poplatek. Stárky po 12Kč, ostatní děvčata 
po 2,3 a 4Kč. Po zaplacení vrátila se mezi 
dívky, zatímco stárek přivedl jinou. Tak se 
to opakovalo až všechna děvčata splnila 
svou povinnost. Rozhodovalo stáří. Čím 
starší, tím více musilo děvče platiti. Chlapci 
neplatili. Ti musili vydržovati peněžně 
všechny ostatní muziky, kromě císařských 
hodů a ostatků. V neděli a v pondělí 
držela chasa hody, v úterý ženáči. V neděli 
a v pondělí tančilo se do 6hod. ráno, v úterý 
jen do půlnoci. Za peníze, které při hodech 

stárci vybrali, pilo se na řád. To znamenalo, 
že stárci učinili soupis všech chlapců, kteří 
přihlásili se k společnému pití piva, případně 
kořalky, na účet vybraných peněz zbylých 
po zaplacení hudebníkům a jiného vydání. 
Vypilo - li se za více, nedoplatek hradili 
rovným dílem zapsaní. Že se hodně vypilo 
svědčí délka tohoto pití. Na řad se začalo 
píti v sobotu před hody, pilo se po všechny 
hodové dny a ještě při zábavě příští neděli, 
jíž hody končily. Že všichni byli více méně 
opilí netřeba vykládati. Patřilo to k mravům 
tehdejšímu veselí.
Podobné hody se slavily ještě poslední 
neděli masopustní - před popeleční 
středou – jimž se říkalo „ostatky“. Tyto 
hody trvaly v neděli, v pondělí a v úterý, 
končily o 12hod. v noci, poněvadž v tu dobu 
začínal půst velikonoční. V tu dobu na 
znamení smutku, že na delší dobu je konec 
zábavám, pochovávali rozjaření hudebníci 
basu za smutnoveselého říkání a zpěvu. 
Nelze opomenouti, že stárci a chlapci 
chodili v pondělí na ostatky dům od domu 
zpívajíce hodové písně. Jeden nosil šavli. 
Na níž napichovali kusy uzeného masa, 
jež dostávali od hospodáře. Večer jim je 
hostinská uvařila. 

80 let:
Remeš Drahomír
Kuklínková Jan
70 let:
Kalužíková Kateřina

Všem oslavencům přejeme 
hodně zdraví, štěstí 
a spokojenosti do dalších 
let.

T SPOZ Velatice

Společenská 
kronika

Narozené děti:
Gavroňová Natálie
Úředníčková Markéta

Přejeme mnoho zdraví 
a štěstí do nového života.

Blahopřání jubilantům
V měsících duben až 
červen oslaví významné 
životní jubileum tito naši 
spoluobčané:

90 let:
Hlučková Anna

Společenská kronika / Velatická štafeta

Je o tobě známo, že jsi hrál dříve hodně hokej. 
Mohl bys shrnout jaká byla tvoje hokejová 
kariéra? Kdy jsi začal, kde a s kým jsi hrál?

Nedá se říct, že hodně. Ale když byly podmínky 
a počasí to dovolilo, tak se hrálo na velatickém 
spodním hřišti na přírodním ledě, který v mých 
začátcích vydržel většinou od začátku prosince 
až do března. Moje kariéra se točila pouze kolem 
jednoho týmu a to TJ Sokol Velatice, kde jsem 
pravidelně nastupoval v základní sestavě.
Začal jsem hrát v roce 1982 jako žák. Jak šel čas, 
tak jsem prošel všechny kategorie přes dorost až 
do mužů. Jsem rád, že za tuto dobu jsem potkal 
spoustu skvělých trenérů, spoluhráčů a lidí, kteří 
se starali o chod celého hokejového oddílu. Je 
škoda, že už nejsou zimy co dříve, třeba by se hokej 
ve Velaticích ještě hrál. V dnešním zimním období, 
když se nám podaří alespoň na krátký čas led 
nastříkat, tak si rádi večer zahrajeme čunču.

Dokázal by sis představit život bez sportu?
To je těžko říct, protože můj život sport provází. 
Sice většinou jen na rekreační úrovni, ale možná 
o to víc mě to baví. Takže když se na to podívám 
kolem a kolem, tak si život bez sportu dokáži 
představit jen těžko.

Jaké máš jiné záliby kromě sportu, jak trávíš 
volný čas?

Jako otce tří dětí a majitele domu, to jsou 
převážně děti a práce kolem a na domě. A když 
trošku toho času zbyde, tak se rád projedu na 
motorce.

Co říkáš na naši obec, líbí se ti tady? Co bys 
zlepšil?

V obci se mi líbí, ale vždy je co zlepšovat. Vždy je 
to o lidech, kteří v obci bydlí, kteří se o život v obci 
zajímají, starají a angažují se.
Zlepšit bych chtěl situaci s parkování v části 
Zaosadí. I když tam nebydlím, tak tam spoustu 
lidí znám a myslím, že tento problém narušuje 
jejich vztahy a soužití.

Kdybys měl vybrat svoje nejoblíbenější místo ve 
Velaticích, kde to bude?

Ve Velaticích je spousta krásných míst. Je těžké 
vybrat jen jedno. Nejraději chodím na vycházky 
se psem na kopec nad lom, kde je při západu 
slunce opravdu pěkné pokoukání.

Štafetu předává Luďkovi Kučerovi

zdeněk 
seVera Ml.

Petr 
iraJn
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www.mojeodpadky.cz 
f MOJE ODPADKY 

 

 
 

Milí občané, horké dny s letními teplotami jsou tu a jelikož je opakování matka moudrosti, rozhodli 
jsme se opět otevřít téma BIO odpadu a kompostování. 

Kdo dává kuchyňský bioodpad do popelnice, dělá velkou chybu. Bioodpad je totiž výborná surovina do 
kompostu. Někteří lidé si myslí, že kompostér je pouze na trávu a listí, a to je velký omyl. Kompostéry jsou 
především na kuchyňský bioodpad. Kompostování samotné trávy nebo listí není žádná hitparáda. Kuchyňský 
bioodpad díky svojí pestré skladbě a velkému obsahu vody proces kompostování doslova nakopne. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 
 

A co vše mohu do kompostéru dát? 

Zbytky jídel (kromě masa, příp. kosti v menší míře), ovoce, zelenina, pečivo (i plesnivé), květiny (včetně 
hlíny), papírové kapesníčky, čajové sáčky, kávové filtry a sedliny, trus býložravých zvířat, proložky od vajíček, 
pečicí papír (ne mastný) apod. 

Věříme, že i přes extrémní teploty nebudete mít díky poctivému třídění BIO odpadu se zápachem žádný 
problém. 

 

KOMPOSTOVAT MÁ SMYSL! 

Důvody, 
proč nedávat 

kuchyňský bio odpad 
do popelnice na  
směsný odpad  

1 2 

3 

4 

5 

Kuchyňský BIO odpad je výborná 
surovina do kompostéru. Díky němu je 
kompost kvalitnější a díky velkému 
množství vody v kuchyňském BIO odpadu 
kompost nevysychá. 

BIO odpad neboli organické zbytky se 
přirozeně rozkládají. V uzavřené 
nádobě se může stát, že vám začne 
bioodpad zapáchat. Řešení? BIO 
odpad kompostovat, nechat popelnici 
ve stínu s pootevřeným víkem. 

Přítomnost velkého 
množství vody 

v kuchyňském BIO 
odpadu může být 

spouštěčem koroze 
kovových popelnic. 
Pokud ovšem BIO 

odpad kompostujete, 
nemusíte se obávat, 

že vám směsný odpad 
propadne 

prorezavělou dírou 
v popelnici. 

Kompostování šetří peníze! 
Průměrná domácnost za rok 
vyprodukuje až 80 kg BIO odpadu 
na osobu. Při současných cenách 
za skládkování může 4členná 
domácnost kompostováním 
ušetřit až 1500 Kč za rok. 

Kuchyňský BIO odpad 
komplikuje 

zpracování a likvidaci 
směsného odpadu, ať 
už na skládce, nebo 

ve spalovně. 
Kompostováním tedy 
ulevíte nejen přírodě, 

nebude vám 
zapáchat popelnice, 
ale také můžete svůj 

kvalitní kompost 
použít pro svůj 

trávník či na záhonky. 

VYKLIĎTE PŮDY,
GARÁŽE A  SKLEPY

Odevzdejte vysloužilé kompletní 
spotřebiče na sběrné dvory 

nebo na jiná určená místa
zpětného odběru.

ZDARMA je 
můžete odevzdat
v prodejně elektra

seznam sběrných dvorů a místzveřejňuje 
obecní úřad (zde jsou vyhlášeny i termíny 
mobilních svozů), nebo na webu 
www.elektrowin.cz

ZDARMA 
je můžete
odevzdat do
sběrného dvora

vysloužilé 
elektrospotřebice
NEPATŘÍ do komu-
nálního odpadu

OOdd ddOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOddddddddddddddddddddddddddddddddddddddddeeeeeeeeeeeeeeeeeeeeeeeeeeeeeeeeeeeeeeeeeeeevvvvvvvvvvvvvvvvvvvvvvvvvvvvvvvvvvvvvvvvvvvvvzzzzzzzzzzzzzzzzzzzzzzzzzzzzzzzzzzzzzzzzzddddddddddddddddddddddddddddddddddddeeeeeeeeeeeeeeeeeeeee
sssssssssssssssssssssssssssssssssssssssssssssssssppppppppppppppppppppppppppppppppppppppppppppoooooooooooooooooooooo

nnnnnnnnnnnnnnnnnnnnnnnnnn

TTŘŘIIĎĎMMEE TTAAKKÉÉ EELLEEKKTTRROOTTŘŘIIĎĎMMEE TTAAKKÉÉ EELLEEKKTTRROOwwwwww.eelleekkttrroowwiinn.cczz

Víte že…
...za odložení elektro-
spotřebiče do kontejne-
ru nebo na černou
skládku vám hrozí 
pokuta až do výše 
20 000 Kč?

...pokud chcete předejít
ekologickému nebezpečí,
nepouštejte se do de-
montáže žádného 
z elektrospotřebičů!

...některé běžné domácí
elektrospotřebiče mohou 
obsahovat látky 
vážně poškozující zdraví
a životní prostředí!
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